
 
 

 
Møteinnkalling 

 
Utval: Yrkesopplæringsnemnda 

 
Møtestad: Forskjønnelsen, 8. etg., Wigandgården, Bergen 

 
Dato: 31.01.2017 

 
Tid: 10:00 

 
 
 
 
Det vert med dette kalla inn til møte i Yrkesopplæringsnemnda. 
 
Tid: Tysdag 31. januar 2017 
Stad: Wigandgården 8. etg. møterom: Forskjønnelsen kl. 10.00 
 
 
Innkallinga gjeld valde medlemer i Yrkesopplæringsnemnda, og varamedlem for lærlingerepresentanten. 
 
Kopi vert sendt til varamedlemene til orientering. Ved eventuelle forfall frå faste medlemer vil varamedlem 
bli kalla inn særskilt. 
 
Dersom nokon av utvalet sine medlemmer ikkje kan møta og må melda forfall, vert dei bedne om å 
gjere dette snarast ved å gi melding på www.hordaland.no/forfall. 
 
 

 
Tom Knudsen 
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Sakliste 
Utvals- 
saknr 

Innhald Arkiv- 
saknr 

U.Off. 

PS 1/17 Godkjenning av møteinnkalling og saksliste   

PS 2/17 Godkjenning av møtebok - Yrkesopplæringsnemnda 
03.01.2017 

2017/623  

PS 3/17 Referatsaker (meldingar)   

PS 4/17 Fagskolane i Hordaland - utfordringar og moglegheiter 2017/85  

PS 5/17 Produksjonsskule og fylkeskommunal aktivitet på Hjeltnes 2016/4130  

PS 6/17 Ymse   
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PS 1/17 Godkjenning av møteinnkalling og saksliste



 

  
Fagopplæringskontoret 
- OPPL AVD 
       

Hordaland fylkeskommune 
Fagopplæringskontoret - OPPL AVD 

Agnes Mowinckels gate 5 
PB 7900 
5020 Bergen 

Tlf: 55 23 90 00 
e-post:  hfk@hfk.no 
www.hordaland.no 

Org.nr. NO 938 626 367 mva. 
Kontonr. 5201 06 74239 

 
 

Arkivnr: 2017/623-1 

Saksbehandlar: Ann-Magritt Juvik 
 

 
 

Saksframlegg 
 

Saksgang 
 

Utval Saknr. Møtedato 
Yrkesopplæringsnemnda 2/17 31.01.2017 

 
Godkjenning av møtebok - Yrkesopplæringsnemnda 03.01.2017 
 

Forslag til avgjerd 
 
Møtebok frå Yrkesopplæringsnemnda sitt møte 03.01.2017 vart tatt til orientering. 
 
  
  
  

 
 
 
 
 

Rune Haugsdal 
fylkesrådmann 

  

Torbjørn Mjelstad 
fagopplæringssjef 

 

Saksframlegget er godkjent elektronisk og har derfor inga underskrift. 
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Side 2/2

Fylkesrådmannen, 24.01.2017 
 
Her startar saksutgreiinga

5



 

 Møteprotokoll 

 
Utval: Yrkesopplæringsnemnda 
Møtestad: Forskjønnelsen, 8. etasje, Wigandgården 
Dato: 03.01.2017 
Tidspunkt: 10:00-12:00 

 
Følgjande faste medlemmer møtte:  
 
Namn Funksjon Representerer 
Roger Pilskog Nestleiar LO 
Roald Stenseide Medlem FRP 
Birgitte Svanevik Medlem NHO 
Sølvi Olrich Sørebø Medlem KS 
Rita Jordal Medlem LO 
Atle Rasmussen Medlem LO 

 
Følgjande medlemmer hadde meldt forfall: 
 
Namn Funksjon Representerer 
Anne Gine Hestetun Medlem A 
Tom Knudsen 
Julie Dyrkolbotn Breistein 
Julie Nord Hopland 

Leiar 
Medlem 
Medlem 

NHO 
Lærlingerepr. 
Lærlingerepr.vara 

 
Følgjande varamedlemmer møtte: 
 
Namn Møtte for Representerer 
Tor André Ljosland Anne Gine Hestetun KRF 
   

 
Merknader 

 

Frå administrasjonen møtte: 
 
Namn Stilling 
Torbjørn Mjelstad Leiar 
Adeline Berntsen Landro 
Marianne Haaland 
Monica Håkonsli 
Kjell Helge Kleppestø 
Sissel Øverdal 
Roald Meidell 
Anne Sara Svendsen 

Spesialrådgjevar Oppl.avd 
Oppl.avd. 
Spesialrådgjevar Oppl.avd. 
Leiar Oppl.avd. 
Regionleiar 
Avd.leiar Bergen Maritime vgs 
Som sekretær 
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Sakliste 

Utvals- 
saknr 

Innhald Arkiv- 
saknr 

U.Off. 

PS 50/17 Godkjenning av møteinnkalling og saksliste   

PS 51/17 Godkjenning av møtebok - Yrkesopplæringsnemnda 
24.11.2016 

2016/1098  

PS 52/17 Referatsaker (meldingar)   

RS 4/17 Rekruttering til helse- og omsorgsfag 2014/20202  

PS 53/17 Pilotprosjekt Karriere Sunnhordland til ordinær drift 2014/16238  

PS 54/17 Forslag til nye honorarsatsar for medlemmer i 
prøvenemnd 

2016/34799  

PS 55/17 Plan for kompetanseutvikling 2016-2020, tiltak 2017/18 2016/34990  

PS 56/17 Ymse   
 
 

PS 50/17 Godkjenning av møteinnkalling og saksliste 

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 03.01.2017  
 
Vedtak 
 
Møteinnkalling og saksliste vart godkjent. 
 

PS 51/17 Godkjenning av møtebok - yrkesopplæringsnemnda 24.11.2016 

Forslag til avgjerd 
 
Møtebok frå yrkesopplæringsnemnda sitt møte 24.11.2016 vart tatt til orientering. 
 
Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 03.01.2017  
 
Vedtak 
 
Møtebok frå yrkesopplæringsnemnda sitt møte 24.11.2016 vart tatt til orientering. 
 

PS 52/17 Referatsaker (meldingar) 

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 03.01.2017  
 
Vedtak 
 
Referatsak 4/17 vart teken til orientering. 
 

RS 4/17 Rekruttering til helse- og omsorgsfag 
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PS 53/17 Pilotprosjekt Karriere Sunnhordland til ordinær drift 

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 03.01.2017  
 
Forslag til innstilling 
 
1 Fylkesutvalet sluttar seg til fylkesrådmannen si tilråding om at pilotprosjekt Karriere Sunnhordland 

går over i ordinær drift frå 01.01.2017 og at dei to midlertidige stillingane blir gjort om til faste 
stillingar. 
   

2 Fylkesutvalet ber fylkesrådmannen kome tilbake med ei politisk sak som vurderer korleis 
fylkeskommunen kan vidareutvikle det fylkeskommunale karriererettleiingstilbodet. Saka skal gjere 
greie for organisering og finansiering.  

 
Tilråding frå yrkesopplæringsnemnda: 
 
1 Fylkesutvalet sluttar seg til fylkesrådmannen si tilråding om at pilotprosjekt Karriere Sunnhordland 

går over i ordinær drift frå 01.01.2017 og at dei to midlertidige stillingane blir gjort om til faste 
stillingar. 
   

2 Fylkesutvalet ber fylkesrådmannen kome tilbake med ei politisk sak som vurderer korleis 
fylkeskommunen kan vidareutvikle det fylkeskommunale karriererettleiingstilbodet. Saka skal gjere 
greie for organisering og finansiering.  

 

PS 54/17 Forslag til nye honorarsatsar for medlemmer i prøvenemnd 

Forslag til vedtak 
 
Dei tilrådde satsane frå fylkesutdanningssjefenes kontaktutval og administrasjonstillegg på kr. 100 pr. 
prøve blir innført med verknad frå 01.01.17. Endring i satsar blir dekt av opplæring sitt budsjett. 
 
Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 03.01.2017  
 
Tilråding frå yrkesopplæringsnemnda: 
 
Dei tilrådde satsane frå fylkesutdanningssjefenes kontaktutval og administrasjonstillegg på kr. 100 pr. 
prøve blir innført med verknad frå 01.01.17. Endring i satsar blir dekt av opplæring sitt budsjett. 
 

PS 55/17 Plan for kompetanseutvikling 2016-2020, tiltak 2017/18 

Forslag til vedtak 
 
Utval for opplæring og helse sluttar seg til fylkesrådmannen sine prioriteringar i rullert Plan for 
kompetanseutvikling 2016-2020, rullering 2017/18. 
 
Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 03.01.2017  
 
Tilråding frå yrkesopplæringsnemnda: 
 
Utval for opplæring og helse sluttar seg til fylkesrådmannen sine prioriteringar i rullert Plan for 
kompetanseutvikling 2016-2020, rullering 2017/18. 
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PS 56/17 Ymse 

Saksprotokoll i yrkesopplæringsnemnda - 03.01.2017  
 
Orienteringar: 
 
Monica Håkonsli og Roald Meidell orienterte om nye retningslinjer for faget Yrkesfaglig fordjupning. 
 
Monica Håkonsli orienterte om Yrkesfaglærarløftet. 
 
Adeline Berntsen Landro orienterte om ny stortingsmelding om fagskulane – St.medl.9 Fagfolk for 
fremtiden. 
 
Torbjørn Mjelstad orienterte om : 
 

 Arbeidet med tiltaksplanen for 2017 for fagopplæringskontoret 
 Planlagt tilsyn frå Fylkesmannen hausten 2017 
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PS 3/17 Referatsaker (meldingar)



 

  
OPPLÆRINGSAVDELINGA 
       

Hordaland fylkeskommune 
OPPLÆRINGSAVDELINGA 

Agnes Mowinckels gate 5 
PB 7900 
5020 Bergen 

Tlf: 55 23 90 00 
e-post:  hfk@hfk.no 
www.hordaland.no 

Org.nr. NO 938 626 367 mva. 
Kontonr. 5201 06 74239 

 
 

Arkivnr: 2017/85-1 

Saksbehandlar: Adeline Berntsen Landro 
 

 
 

Saksframlegg 
 

Saksgang 
 

Utval Saknr. Møtedato 
Yrkesopplæringsnemnda 4/17 31.01.2017 
Utval for opplæring og helse  07.02.2017 
Fylkesutvalet  22.02.2017 
Fylkestinget  07.03.2017 

 
Fagskolane i Hordaland - utfordringar og moglegheiter 
 
Samandrag 
Fylkesrådmannen viser til eit oversendingsforslag i fylkesutvalet 20.04.2016, der det vart bedt om ei sak om 
utfordringar og moglegheiter for Fagskolane i Hordaland. Administrasjonen vart beden om å sjå særskilt på 
finansiering av fagskulane, og dessutan sjå saka i samanheng med den pågåande regionreforma. På 
bakgrunn av dette gjer saka greie for utfordringar i høve til finansiering, korleis ein kan gjera fagskulane 
kjende, styring og organisering og overgangsordningar mellom fagskule og anna høgare utdanning. Til slutt 
vert det vist kva moglegheiter som ligg til sektoren med tanke på vekst i studenttal, regional utvikling og 
kompetanseheving i regionen og innovasjon og endringskraft.  
 
På bakgrunn av utfordringane og moglegheitene som det er gjort greie for i denne saka, bør Hordaland 
fylkeskommune og styret for Fagskolane i Hordaland setja i verk tiltak som kan styrkja fagskulane i høve til 
organisering og styring, kvalitet i utdanningane og ekspansjon, meir samarbeid med arbeidslivet i regionen 
og samarbeid mellom fagskulane og anna høgare utdanning. Nokre tiltak bør følgjast opp av 
fylkeskommunen som skuleeigar, medan nokre tiltak bør meldast til fagskulestyret for vurdering og 
oppfølging. 
 

Forslag til innstilling 
 
1. Fylkestinget vedtek følgjande tiltak for å styrkja fagskulesektoren i regionen: 

- Administrasjonen må fremja ei sak som gjer greie for fordelar og eventuelle utfordringar 
ved å etablera Fagskolane i Hordaland som eit fylkeskommunalt føretak. Saka skal også 
gjera greie for korleis styret for fagskulane kan setjast saman gjennom ekstern 
representasjon i tillegg til eigarrepresentasjon. 

- Fylkeskommunen skal gå i dialog med Høgskulen på Vestlandet med mål om å inngå 
ein samarbeidsavtale om gode og høvelege overgangar mellom fagskuleutdanningar og 
bachelorutdanningar. 

- Fylkeskommunen må nytta sin regionale kompetanse til å kartleggja og fremja behov for 
fleire studieplassar og fagskuleutdanningar i dialog med sentrale styresmakter når ny 
finansieringsordning skal etablerast.  

- Fylkeskommunen må vurdera korleis fagskulane skal organiserast i ei eventuell ny 
regionssamansetning. 

 
2. Følgjande tiltak vert sendt over til styret for Fagskolane i Hordaland:  
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Fylkestinget vil at Fagskolane i Hordaland skal vera ein sentral aktør i regionalt utviklingsarbeid i 
høve til kompetanseheving, innovasjon og det grøne skiftet. Styret for Fagskolane i Hordaland bør 
utarbeida ein strategi for å: 

- få fagområdegodkjenningar 
- utvikla nye fagskuleutdanningar 
- styrka samarbeid med arbeidslivet i regionen 
- arbeida målretta med internasjonalisering, innovasjon og det grøne skiftet 

 
 
 
 
 
 

Rune Haugsdal 
fylkesrådmann 

  

Svein Leidulf Heggheim 
fylkesdirektør opplæring 

 

Saksframlegget er godkjent elektronisk og har derfor inga underskrift. 
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Fylkesrådmannen, 04.01.2017 
 
Følgjande oversendingsforslag vart lagt fram i Fylkesutvalet 20.04.2016: 
 

Roald Kvamme (A) sette på vegner av A, KrF, SV og Sp fram slikt oversendingsforslag til 
fylkesrådmannen. 
 
"Fagskolane i Hordaland 
Fylkesutvalet syner til tidligare vedtak knytt til Fagskolane i Hordaland mellom anna målsettinga om 
samanslåing av fagskulane til ein teknisk og maritim fagskule og ein helsefagskule samt at 
eigarskapet også i framtida skal leggast til det regionale nivået. 
 
Fagskuleutdanninga og organiseringa av denne er i endring og det vert lagt fram ei stortingsmelding 
om fagskulane innan kort tid. Meldinga vil ta opp viktige utfordringar for denne utdanninga mellom 
anna kvalitet, eigarskap, styresamansetting, studieretningar, tilknyting til høgare utdanning, 
finansiering, ansvar og drift. 
 
Som eigar av "Fagskolane i Hordaland" må fylkeskommunen vera godt budd på å møte desse 
utfordringane. Fylkesutvalet vil be administrasjonen utarbeida ei sak der utfordringar og 
mogeligheiter for Fagskulane i Hordaland vert grundig utgreidd slik at ein kan møta nye krav frå 
sentrale myndigheter. Ein skal sjå særskilt på finansieringa av fagskulane i dette arbeidet. Arbeidet 
skal også sjåast i samanheng med den pågåande utgreiinga av den nye regionreforma." 

 

1.0  Innleiing 
 
På bakgrunn av oversendingsforslaget vert det først gjeve ei oversikt over korleis Fagskolane i Hordaland 
er organisert og styrt. Vidare vert det vist korleis fagskulane vert finansiert i høve til dagens 
finansieringssystem. Deretter vert det gjeve ei framstilling av dei utfordringane som Fagskolane i Hordaland 
har i høve til finansiering, kjennskap til fagskulane og rekruttering, styring og høvelege overgangsordningar 
mellom fagskule og høgskule. Vidare vert dei viktigaste punkta i stortingsmelding 9 «Fagfolk for fremtiden – 
Fagskoleutdanning» trekt fram, og til slutt vert det gjort greie for kva moglegheiter Hordaland har for ein 
styrka og framtidsretta fagskulesektor i regionen.  
 
 
1.1 Om Fagskolane i Hordaland 
Fagskolane  i Hordaland består av Fagskolen i Hordaland (tidlegare Bergen tekniske fagskole og Bergen 
maritime fagskole) og Hordaland helsefagskole. Fagskolen i Hordaland har sin hovudadministrasjon på 
Nordnes i Haugeveien og fleire studiestader andre stader i Hordaland. Dei tekniske fagskuleutdanningane 
er hovudsakleg plassert på Nordnes, medan dei maritime og petroleumstekniske utdanningane er plassert 
på Nedre Nygård ved Bergen maritime videregående skole. I tillegg vert det gjeve tilbod om Anlegg på 
Voss, Arborist på Hjeltnes, Elektro/Maskinteknikk på Stord og Maritim utdanning (styrmann) på Austevoll. 
Hordaland helsefagskole har 8 godkjente fagskuletilbod innan helsefag, og fleire godkjende studiestader i 
fylket (til døme Stord, Voss, Odda, Bergen og Knarvik). Per i dag er det berre studentar ved studiestaden 
Bergen på Nordnes (lokala til Fagskolen i Hordaland).  
 
Ved Fagskolane i Hordaland var det om lag 1150 studentar hausten 2016, og studentane fordeler seg over 
fagområda som vist i figur 1 under: 
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Helsefag Tekniske fag Maritime fag Petroleumstekniske fag Grønne fag

Chart Title

 
Figur 1: Fordeling av studentar på fagområda ved Fagskolane i Hordaland pr. 1. oktober 2016. 
 
 
Hausten 2016 var det tre fagskular under Fagskolane i Hordaland; Bergen maritime fagskole, Bergen 
tekniske fagskole og Hordaland helsefagskole, og studentane fordeler seg på fagskulane som vist i figur 2 
under. 
 
 

27%

67%

6%

Bergen maritime fagskole Bergen tekniske fagskole Hordaland helsefagskole

Fordeling av studentar ved Fagskolane i Hordaland

 
Figur 2: Fordeling av studentar ved Fagskolane i Hordaland pr. 1. oktober 2016. 
 
Som ein ser av figur 2, utgjer den nye Fagskolen i Hordaland til saman 94 % av det totale tilbodet ved 
Fagskolane i Hordaland, medan Hordaland helsefagskole har 6 % av studentmassen. Det har vore ein stor 
auke i studenttalet sidan 2011, då ein starta å rapportera studentdata frå fagskulane til Database for høgre 
utdanning (DBH), og det er hovudsakleg tidlegare Bergen tekniske fagskole som står for denne auken. 
Figur 3 under syner auken i studenttall frå 2011 til 2016 ved Fagskolane i Hordaland. 
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Figur 3: Studenttalsutvikling ved Fagskolane i Hordaland frå 2011 til 2016. 
 
Som ein ser av figur 3 låg studenttalet i underkant av 900 studentar i 2011, og i 2016 var det registrert over 
1100 studentar. I 2014 var det eit toppår med over 1200 studentar, medan det har gått noko ned i 2015 og 
2016. Hovudårsaka til nedgangen det siste året er knytt til nedgangen i petroleumsindustrien. Det er mange 
studentar som har måtta slutta i utdanninga av di dei har vorte permittert eller nedbemanna av 
arbeidsgjevar.  
 
 
 
1.2 Oversikt over søkjarbilete ved Fagskolane i Hordaland 
 
Hordaland har lange tradisjonar innan fagskuleutdanning og har fleire studentar og søkjarar ved dei 
fylkeskommunale fagskulane enn i resten av landet. Figur 4 under syner ei oversikt over søkjarane sine 
primærønske ved søknadsfrist 15. april 2016. Med primærønske meiner ein alle ønske ein søkjar har (maks 
3) og den skulen søkjaren har som førsteval. Ved Fagskolane i Hordaland var det registrert om lag 1300 
primærønske i 2016, medan det til samanlikning var registrert om lag 800 primærønske i Oslo, som har nest 
flest søkjarar. Dette tyder på at det er attraktivt å studera ved Fagskolane i Hordaland og i Bergen. 
 

0 200 400 600 800 1000 1200 1400 1600

Østfold

Oslo

Oppland

Rogaland

Hordaland

Primærønske 2016

 
Figur 4: Talet på primærønske ved fylkeskommunale fagskular i 2016 ved dei 5 største fylka innan 
fagskulesektoren. 
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Figur 5 under syner talet på kvalifiserte primærsøkjarar ved Fagskolane i Hordaland i 2016. Primærsøkjarar 
er dei søkjarane som har ei utdanning ved Fagskolane i Hordaland som førsteval.    
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Figur 5: Kvalifiserte primærsøkjarar ved Fagskolane i Hordaland i 2016, både heiltid og deltid med 
nettstøtte. 
 
Figur 5 syner at det er tilbodet Elkraft som har flest kvalifiserte søkjarar, etterfølgd av bygg og deretter 
maskinteknikk, og automatisering. Tilbodet boring har berre litt over 40 søkjarar, og dette er ein stor 
nedgang frå tidlegare år. Årsaka til det er tilhøva i næringa på dette tidspunktet. Til saman var det 915 
primærsøkjarar til Fagskolane i Hordaland våren 2016. 
 
Fagskolane i Hordaland har tilbod både på heiltid og deltid med nettstøtte, og figur 6 under syner fordelinga 
av dei kvalifiserte primærsøkjarane i høve til heiltid og deltid. 
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Deltid med nettstøtte Heiltid

Fordeling søkjarar deltid og heiltid - 2016

  
Figur 6: Fordeling av kvalifiserte søkjarar ved heiltidstilbod og deltidstilbod med nettstøtte. 
 
Det er fleire tilbod som vert gjeve på deltid enn på heiltid, og det er flest studentar som studerer på deltid. 
Likevel er det flest søkjarar til tilboda på heiltid. Årsaka til at det er flest studentar som studerer på deltid, er 
at det er fleire nett-tilbod og fordi tilboda går over fleire år enn heiltidstilboda og såleis har fleire klassar. 
  
Av di det er så mange søkjarar til heiltid, er det her ein ser dei største ventelistene. Etter andre inntaket i 
juni 2016 var det 280 søkjarar på venteliste, og av desse var det 181 på heiltid og 99 på deltid. 
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Søkjarar på ventelise

 
Figur 7. Kvalifiserte søkjarar på venteliste per juni 2016 (etter 2. inntak). N er nettbasert tilbod med 
samlingar, og H er tilbod på heiltid. 
 
Basert på oversikta over ventelista etter 2. inntak ser ein at det kunne ha vore starta opp fleire klassar 
hausten 2016 dersom den økonomiske ramma hadde gjeve rom for dette. Ein ekstra klasse vil koste om lag 
kr 2,15 mill. per år for eit tilbod på heiltid over to år.  
 
Søkjarane som står på venteliste i Hordaland som vist i figur 7, kan ha fått plass andre stader og likevel stå 
på venteliste, eller dei kan ha fått studieplass etter 2. inntak anten i Hordaland eller ein annan stad i landet. 
På bakgrunn av dette syner ikkje figur 7 kor mange som ikkje har fått studieplass, men ein kan rekne med 
at mange av søkjarane på ventelista ikkje har fått studieplass. Likevel syner figur 7 at det er stor 
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etterspurnad etter fagskuleutdanning i Hordaland, og det er gode moglegheiter for å auka kapasiteten og 
gjere Hordaland til eit enda større fagskulefylke. 
  
 
1.3 Lovverk og styreordning 
 
Det er Lov om fagskoleutdanning (fagskulelova) med tilhøyrande forskrifter som regulerer fagskulane. Det 
er Nasjonalt organ for kvalitet i utdanningen (NOKUT) som godkjenner og fører tilsyn med 
fagskuleutdanningane. Fagskule er ein beskytta tittel, og ein tilbydar må vere godkjent av NOKUT for å kalle 
seg fagskule. Dei maritime fagskuleutdanningane har ytterlegare krav til godkjenning under 
Sjøfartsdirektoratet som sertifiserer etter STCW-konvensjonen og fører tilsyn med all maritim utdanning.  
 
Jamført med fagskulelova skal fagskulane ha eit styre som øvste styringsorgan som skal bestå av minimum 
5 medlemmer. I tillegg skal det vere éin studentrepresentant og éin tilsettrepresentant som skal ha møte-, 
tale-, og forslagsrett i handsaming av alle saker som har mykje å seie for gjennomføringa av godkjent 
fagskuleutdanning. 
 
Fagskolane i Hordaland har eitt felles styre som består av fem eigarrepresentantar, éin tilsettrepresentant 
og éin studentrepresentant. Tilsett- og studentrepresentant er fullverdige medlemmer av styret for 
Fagskolane i Hordaland, men dette er ikkje eit lovkrav per dags dato.  
 
Etter fagskulelova § 3 andre ledd er styret ansvarleg for at studentane får den utdanninga som er føresett 
som grunnlag for NOKUT-godkjenninga, at alle vilkår for eventuelle offentlege tilskot vert overhaldne, og at 
verksemda vert drifta i samsvar med gjeldande lover og reglar. Styret er vidare ansvarleg for at 
opplysningar som vert gjeve NOKUT og søkjarar til fagskuleutdanningane, er korrekte og fullstendige. 
 
 
 
1.4 Eigar- og forvaltarrolla 
 
Etter fagskulelova har Fylkestinget to roller i høve til fagskulesektoren: 
 
Forvaltarrolla 
Ansvar for at det vert tilbydd godkjent fagskuleutdanning i fylket som tek vare på kompetansebehovet lokalt, 
regionalt og nasjonalt (jf. fagskulelova § 1a). Dette er uavhengig av om fylkeskommunen sjølv er eigar av 
fagskular. Fylkestinget har i tillegg det overordna ansvaret for at søknader frå tilbydarar av godkjent 
fagskuleutdanning om offentleg tilskot etter fagskulelova § 15 fyrste ledd, vert handsama (i Hordaland 
fylkeskommune er dette delegert til OPHE). 
 
Eigarrolla 
Fylkestinget skal forvalte den fylkeskommunale eigarskapen for Fagskolane i Hordaland. Posisjonen kan 
samanliknast med generalforsamlinga i eit aksjeselskap (AS) eller eit fylkeskommunalt føretak, som er det 
overordna eigarorganet, men som ikkje er involvert i den daglege drifta. I forarbeida til fagskulelova er dette 
framheva ved formuleringar som «Fylkestinget er formell eier, men den reelle styringsretten ligger i styret 
for fagskolen». (Ot. Prp. Nr. 39 (2006-2007) side 23). 
 
Konkret har fylkestinget som fagskuleeigar i oppgåve å velja representantar til fagskulestyret eller avsetta 
styret, fastsetja vedtekter for styret og sørga for finansiering (over budsjett). Budsjettet må vera utforma slik 
at det gjev styret ein reell styringsrett. Fylkestinget kan til dømes ikkje fastsetja tilbodsstrukturen ved 
Fagskolane i Hordaland, men kan gje midlar utanfor budsjett til spesielle føremål, som fagskulestyret kan 
velja å nytta seg av.   
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1.5 Dagens finansiering av fagskulane 
 
Offentleg finansiering av fagskuleutdanning går i dag gjennom tre kanalar: 

1. Rammetilskot overført til fylkeskommunane, og fylkeskommunane sine frie midlar. 
Rammetilskotet vert gjeve basert på teljing av studentar to år tilbake i tid. Den totale ramma 
nasjonalt vert ikkje auka utanom med normal løns- og prisvekst. Det vil seia at ein auke i 
ramma til eitt fylke vil gje ein reduksjon hjå andre. Utover rammetilskotet kan 
fylkeskommunane prioritera å bruka eigne frie midlar til fagskule. Dei statlege 
rammeoverføringane vert hovudsakleg brukt til å finansiera maritim og teknisk 
fagskuleutdanning. 

 
2. Tilskot til helse- og sosialfaglege utdanningar som er øyremerka. Både offentlege og private 

fagskular kan søkje om tilskot. 
Dette er øyremerka tilskot til fagskuleutdanningar innan helse- og sosialfag som vert gjeve 
til fylkeskommunane over budsjettet til Helse- og omsorgsdepartementet. Helsedirektoratet 
er overordna forvaltar av ordninga, medan fylkeskommunane har fått delegert 
tilskotsansvar. Både offentlege og private godkjende tilbydarar av fagskuleutdanning kan 
søkje om tilskot til studentar ved helsefagskuleutdanningar. Ordninga vert praktisert slik at 
den einskilde fylkeskommune gjev tilskot til tilbydarar som har studentar med 
bustadadresse i eige fylke.  

 
 

3. Tilskot til tidlegare privatskular 
Eit avgrensa tal private fagskular, hovudsakleg fagskular som tidlegare var godkjent etter 
privatskulelova, får tilskot over Kunnskapsdepartementet sitt budsjett. Det er i alt 14 
fagskular som er under denne ordninga i dag. 

 
 

2.0  Utfordringar 
 
2.1 Finansiering 
 
Dagens finansieringssystem har ein konserverande effekt på fagskuletilbodet av di rammetilskotet ikkje vert 
auka, bortsett frå normal pris- og lønsvekst. Rammetilskotet vert som nemnt gjeve på grunnlag av 
studenttalet ved dei fylkeskommunale fagskulane to år tilbake i tid, og dersom ein fagskule tek inn fleire 
studentar, vert det ikkje gjeve dekning for dette før etter to år. Av di rammetilskotet ikkje vert auka totalt sett, 
kan ein fagskule likevel risikera at ein ikkje får auka rammetilskot dersom også fleire andre fagskular har 
hatt ein auke. Det vil seia at ein auke eller reduksjon i rammetilskotet vil vera relativ sett i høve til 
studenttalet ved fagskular i andre fylke. Dette skaper ein situasjon der ein fagskule har få 
påverknadsmoglegheiter til å kunna auka tilbodet ved skulen, og det er såleis ein lite føreseieleg modell.  
 
I NIFU-rapport 2014:15 «Fylkeskommunene og fagskolen: Tilrettelegging for fagskoletilbud og kostnader 
ved fagskoledrift» vart fylkeskommunane kritisert for å ikkje gjere vurderingar av kva tilbod som skal 
prioriterast i den einskilde region, slik som fagskulelova og forvaltningsreforma i 2010 la opp til, men held 
fram med å prioritera eigne fagskuletilbod ved dei fylkeskommunale fagskulane som før. Dette er nok rett, 
men samtidig vart ikkje fylkeskommunane utstyrt med ressursar til å imøtekoma aukande 
kompetansebehov. Vurderinga i rapporten vart gjort i løpet av ein to-års periode etter 2010, og reforma 
hadde fått verka i svært kort tid. 
 
Det handlingsrommet fylkeskommunane har under dagens finansieringsordning er å leggja ned tilbod for å 
oppretta nye tilbod. Det vert då ei vanskeleg avveging i høve til kva tilbod det er størst behov for i fylket når 
etterspurnaden er større enn kva ein kan tilby. Hordaland fylkeskommune har i fleire år gjeve meir i budsjett 
til Fagskolane i Hordaland enn kva som har vore gjeve over rammeoverføringane frå staten. I tillegg har 
Hordaland fylkeskommune finansiert fagskuletilbod ved Stord utanfor ramma for at næringslivet i 
Sunnhordland skulle få tiltrengt kompetanseheving. På bakgrunn av dette har Hordaland gjort grep for å 
auke tilbodet i regionen, men innanfor dagens rammer er det vanskeleg å utvikle eit enda større tilbod for 
regionen. 
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Ei anna utfordring i høve til økonomi er at det vert meir og meir ressurskrevjande å driva fagskule. Dei siste 
åra har det vorte stilt stadig høgare krav til fagskulane i høve til kvalitet, dokumentasjon og 
undervisningsutstyr ved fagskulane. I høve til kvalitet og dokumentasjon vert det meir og meir behov for 
sterke og robuste administrasjonar ved fagskulane som kan følgje opp og utvikle både tilboda og kvaliteten i 
utdanningane. I høve til undervisningsutstyr er det også dei seinare åra kome krav om mellom anna 
simulatorar, spesielt innanfor maritim sektor. Hordaland fylkeskommune har dei to siste åra prioritert 
fagskulane høgt, og den tekniske og maritime fagskulen har til saman fått over 20 mill. kr til naudsynte 
investeringar.  
 
 
 
2.2 Kjennskap til fagskule 
 
Fagskulane har ei uklar plassering i utdanningssystemet som ikkje gjev folk ei god forståing av kva fagskule 
er og kva nivå ei fagskuleutdanning er på. Fagskulane vert omtalt å vere på tertiært nivå, det vil seia over 
vidaregåande skule, men vert oppfatta å vera under høgskuleutdanning, sjølv om utdanningssystemet 
sidestiller fagskulane med anna høgare utdanning jf. illustrasjon under. 
 
  

  
Kjelde: Nokut.no 
 
Den uklare plasseringa i utdanningssystemet har nok bidrege til at fagskulen er lite kjend i samfunnet og at 
statusen til skuleslaget er lågare enn anna høgare utdanning. Likevel rekrutterer den tekniske og maritime 
fagskulen svært godt i Hordaland, og det ser ut til at fagskulen er kjent og attraktiv blant dei som 
utdanningane er aktuelle for; søkjarar og relevant arbeidsliv. Likevel er det viktig at fagskulane vert meir 
synlege og kjende med tanke på kompetansebehovet i samfunnet. Dersom ein på sikt får moglegheit til å 
auka studenttalet, er det også viktig at ein får fleire søkjarar og at næringslivet får høve til å etterspørja 
eventuelle nye fagskuleutdanningar. 
 
Fagskuleutdanningane innan helse- og sosialfag har ikkje tradisjonar langt tilbake i tid slik som dei maritime 
og tekniske fagskuleutdanningane har og er langt mindre kjende hjå aktuelt arbeidsliv og hjå potensielle 
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søkjarar.  Hordaland helsefagskole har sidan starten hatt varierande påmelding til utdanningane og ofte eit 
større fråfall av studentar like etter skulestart om hausten. Dette har resultert i at skulen har blitt sitjande 
med små klassar og ein krevjande økonomi, av di skulen får tilskot per student som er under utdanning per. 
1. oktober og 1. mars kvart år. I 2015 og 2016 har det vore gjort tiltak både i høve til å rekruttera fleire, men 
også i høve til å gjennomføra tilboda med større klassar. Tiltaka ser ut til å gje positive resultat, og ein 
forventar at helsefagskulen skal ha økonomisk balanse i 2017, samtidig som kommunane viser ei enda 
større interesse for utdanningane enn før.   
 
 
2.3 Styring 
 
Hordaland fylkeskommune som skuleeigar, forholdet til fagskulestyret og fordeling av kompetanse mellom 
eigar, fylkesadministrasjon og styret er til tider uklart. Det er lett for administrasjonen og politisk leiing å 
følgja opp fagskulane på same måte som dei vidaregåande skulane, sjølv om dette ikkje alltid er korrekt 
eller passar inn under dagens lov- og regelverk. Ofte vert det i ulike situasjonar gjort enkle tilpassingar i 
rutinar ol. for fagskulane, slik at dei kan verta handsama på same måte som dei vidaregåande skulane, som 
det er etablert gode rutinar for. Døme på dette kan vera ved tilsetting av administrativ og fagleg leiar ved 
fagskulane, som etter fagskulelova skal gjerast av fagskulestyret sjølv. I slike saker har administrasjonen 
følgt rutinane for tilsetting ved dei vidaregåande skulane og deretter gjeve ei innstilling til fagskulestyret som 
har gjort endeleg vedtak. Det er for så vidt ikkje noko gale med dette, men det vil vera føremålstenleg å ha 
eigne rutinar for fagskulane, og i nokre tilfelle bør ein vurdera om leiinga ved fagskulane skal ha andre 
fullmakter enn leiinga ved dei vidaregåande skulane. 
 
Det er ei utfordring for fylkeskommunane at det skal vera eit styre som er øvste styringsorgan for 
fylkeskommunane sine eigne fagskular, av di dette er ei uvanleg styringsform jamført med dei vidaregåande 
skulane. Samtidig gjev ikkje fagskulelova med forskrifter retningsliner i høve til korleis dei fylkeskommunale 
fagskulane skal vera organisert i relasjon til eigar og fylkesadministrasjonen, utover at det skal vera eit styre 
med styringsrett jf. føresegnene i fagskulelova. Det ville ha vore enklare for fylkeskommunane om dei 
offentlege fagskulane vart organisert som selskap med tilhøyrande retningsliner. I stortingsmelding 9 
«Fagfolk for fremtiden – Fagskoleutdanning» vert det vist til at det er fleire fylkeskommunar som har 
organisert fagskulane som fylkeskommunale føretak, medan andre har organisert fagskulane som ei 
ordinær forvaltningsoppgåve slik som dei vidaregåande skulane. Dersom ein har skular som er kombinerte 
vidaregåande skular og fagskular, kan det vera føremålstenleg å organisera fagskulen som ei ordinær 
forvaltningsoppgåve, men for reine fagskular kan det tenkjast at det er meir tenleg at skulen vert organisert 
som eit fylkeskommunalt føretak. Dette vil kunna gje fylkeskommunen fleire retningar i høve til organisering 
og forvaltning av eigarskapet. På bakgrunn av dette vil fylkesrådmannen tilrå at det vert lagt fram ei eiga 
sak som kan vurdera om det vil vera fornuftig å organisera Fagskolane i Hordaland som eit 
fylkeskommunalt føretak. 
 
Ei anna utfordring i høve til styring av fagskulane er nærleik til aktuelt arbeidsliv i regionen med tanke på å 
kunne gje eit fagskuletilbod som kjem aktuelle kompetansebehov i møte, jf. fagskulelova § 1 a. Styret for 
Fagskolane i Hordaland består i dag av 5 eigarrepresentantar, éin tilsett- og éin studentrepresentant, og 
ingen eksterne representantar frå aktuelt nærings- eller arbeidsliv i høve til det utdanningstilbodet som 
fagskulane har. Dette vert omtala i stortingsmelding 9 om fagskulane, og det er føreslått at krav om ekstern 
representasjon i fagskulestyra må bli eit lovfesta krav. Hordaland fylkeskommune bør setja i verk ein 
prosess for å få ekstern representasjon i fagskulestyret sjølv om dette endå ikkje er lovfesta. Dette vil 
styrkja eit nært forhold mellom fagskulane og arbeidslivet. Fylkesrådmannen vil på bakgrunn av dette tilrå at 
det vert fremja ei sak om ekstern representasjon i fagskulestyret og få dette vurdert både med tanke på tal 
på medlemmer, eventuelle endringar i styrevedtekter m. m. Saka kan setjast i samanheng med sak om å 
vurdera å organisera fagskulane som fylkeskommunalt føretak. 
 
 
2.4 Høvelege overgangar mellom fagskule og høgskule 
 
På grunn av den uklåre plasseringa og statusen fagskulane har i det norske utdanningssystemet, er det 
ikkje lagt til rette for systematiske overgangar mellom fagskule og anna høgare utdanning. Det er etablert 
nokre overgangar, men det er ønskjeleg at det vert etablert fleire, slik at det kan vera ein veg vidare for 
fagskulekandidatar dersom dei ønskjer det. Det er ein del ulike føresetnader eller rammer innanfor dei ulike 
fagområda ved Fagskolane i Hordaland, og dei vert derfor omtala kvar for seg under. 
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Tekniske fag  
Innan tekniske fag er det etablert nokre 2+2-ordningar mellom Fagskolane i Hordaland og Høgskulen på 
Vestlandet. Dette er innanfor Elkraft, Maskinteknikk og Automasjon. Ei 2+2-ordning gjer at 
fagskulestudentar som ønskjer det, kan få ekstra matematikk og fysikk i løpet av fagskuleutdanninga, og 
kan deretter søkja seg inn på tilrettelagt bachelorstudium på ein høgskule der dei får eitt år mindre studietid 
på ein bachelorgrad innan same fagområde. Som nemnt er det ønskjeleg med fleire slike overgangar, men 
dette er i stor grad opp til høgskulane å avgjera i høve til om dei ønskjer - og har moglegheit til - å leggja til 
rette for fagskulestudentar. 
 
Maritime fag 
Innan maritime fag er det ingen overgangsordningar mellom Fagskolane i Hordaland og ein aktuell 
høgskule eller eit universitet. Ved dei maritime utdanningane ville det ha vore meir naturleg med  
2+1-ordningar, der fagskulestudentar gjekk to år på fagskule og deretter eitt år på høgskule eller universitet 
til bachelor. Årsaka til dette er at fagskulane og UH-sektoren innan maritime fag utdannar til same sertifikat. 
Det vil seia at ein person med fullført fagskuleutdanning innan til dømes styrmann kan segla til høgaste 
sertifikat D1, akkurat slik ein person som har fullført ein bachelorgrad innan styrmann kan.  
 
Helsefag 
Innan helsefagskuleutdanningane er det ingen overgangsordningar mellom Fagskolane i Hordaland og 
høgskule/universitet. Dette kan vera av di helsefaga er relativt nye (dei vart først oppretta i 2008) 
samanlikna med teknisk og maritim utdanning, men det kan også vera eit meir strukturelt problem i høve til 
lengde og form på utdanningane. Det er ingen godkjende fagskuleutdanningar innan helsefag som er 
toårige i omfang slik som dei maritime og tekniske utdanningane er, og alle tilboda vert gjeve på deltid. Det 
bør utarbeidast toårige helsefagskuleutdanningar som går på heiltid, slik at også helsefagarbeidarar og 
anna helsepersonell kan få tilgang til like gode kompetansehevande tiltak som innan maritime og tekniske 
fag, samtidig som det vil kunna vera meir aktuelt med overgangsordningar innan til dømes vernepleie, 
sjukepleie eller ergoterapi.  
 
 

3.0  Stortingsmelding 9 Fagfolk for fremtiden - Fagskoleutdanning 
 
2. desember 2016 la regjeringa fram ei stortingsmelding for fagskuleutdanning. Meldinga tek sikte på å gje 
eit løft til fagskulesektoren både i høve til rammevilkår og status i samfunnet. Det er bestemt at fagskulane 
framleis skal liggja til det regionale nivået, av di det er fylkeskommunane eller dei framtidige regionane som 
har dei beste føresetnadene for å kjenna arbeidslivet sitt kompetansebehov lokalt og regionalt. Vidare 
føreslår stortingsmeldinga viktige tiltak i høve til å styrkja kvaliteten, heve status, sørgja for høvelege 
overgangar til UH-sektoren og betra finansiering. 
 
Styrkja kvaliteten 

- Det vert løyvd om lag 35 millionar i 2017 til kvalitetshevande tiltak som både offentlege og 
private fagskular kan søkja på. 

- Det vert oppretta ein eigen kvalitetspris for fagskulane, slik som UH-sektoren har i dag. 
- Det skal gjennomførast ei kartlegging av pedagogisk kompetanse blant lærarar i fagskulen (det 

er ikkje lovfesta krav til pedagogisk kompetanse i fagskulen i dag; det er den einskilde fagskule 
som definerer krav til pedagogisk kompetanse for eigne tilsette). 

 
Heve status 

- Regjeringa vil gjera fagskulane meir attraktive for studentane ved å sørgja for rett til: 
o å søkja midlar til internasjonalisering 
o medlemskap i ein studentsamskipnad 

- Fagskuleutdanningane skal inn i Samordna opptak, og vera like synlege for søkjarar som anna 
høgare utdanning. 

 
Høvelege overgangar til UH-sektoren 

- Regjeringa slår fast at fagskulen står, og framleis skal stå, på eigne bein – det skal ikkje vera 
naudsynt å ta vidare utdanning etter fagskule – men det skal opnast opp for betre høvelege 

22



Side 13/16

overgangar frå fagskule til høgskule og universitet. Regjeringa vil vurdera etablering av 
partnarskap mellom høgskular eller universitet og fagskular.  

- Det vert føreslått at fagskulepoeng skiftar namn til studiepoeng. Dette gjev ikkje automatisk 
konvertering av fagskuleutdanning til anna høgare utdanning, men UH-sektoren må i større 
grad vurdere innpassering av fagskuleutdanning til bachelorprogram og liknande. 

- Det vert opna for at ei fagskuleutdanning kan vera 3 år i omfang. I dag er det ei øvre grense på 
2 år. Dette er spesielt relevant for sertifikatbaserte utdanningar som til dømes maritim 
fagskuleutdanning.  

 
Finansiering 

- Finansieringa av fagskulesektoren vert lagt til staten, men fylkeskommunane får i oppgåve å 
fordela midlar i eige fylke, både til offentlege fagskular og private som kan ha rett på å søkja om 
offentleg finansiering.  

- Det vert føreslått ein finansieringsmodell som gjev ei grunnfinansiering i høve til studenttal, i 
tillegg til resultatbasert finansiering gjennom open ramme i høve til avlagte fagskulepoeng (eller 
studiepoeng). At den resultatbaserte finansieringa er i open ramme, gjer at ein fagskule ikkje 
berre vert påskjønna relativt sett i høve til andre fagskular ved auka produksjon av 
fagskulepoeng, men at fagskulane får auka finansiering dersom dei sjølv gjer det betre. 

- Det vert også føreslått at dimensjoneringa av tilbodet skal gjerast i samråd med 
fylkeskommunane sine innmelde behov, gjennom til dømes dialogmøte.  

 
 

4.0  Moglegheiter 
 
4.1 Auke talet på studentar og utdanningar 
 
Som nemnt innleiingsvis er det stor søknad til Fagskolane i Hordaland innanfor tekniske og maritime fag, og 
det er rom for å ta inn fleire studentar enn ramma tillèt i dag. Dersom stortingsmeldinga om 
fagskuleutdanning vert vedteken slik den står i høve til finansiering, vil det vera gode moglegheiter til å 
utvida tilbodet i Hordaland. Fagskolen i Hordaland har kapasitet til å auka tilbodet både ved heiltidstilbodet 
og deltidsstilbodet. Ved hovudadministrasjonen på Nordnes er det per i dag rom for å auka med to klassar 
på heiltid og to klassar på nett. Det kan også vera mogleg å oppretta tilbod andre stader i Hordaland 
dersom det er interesse blant søkjarar, og det vert søkt om godkjenning for andre studiestader. I tillegg er 
det mogleg å utvida tilboda, som i dag berre vert gjeve på deltid med nettstøtte, til også å gå på heiltid 
annakvart år og deltid annakvart år. Det er tilboda Prosessteknikk og Klima, energi og miljø som berre vert 
gjeve som deltidsstudium i dag, men grunna auka interesse frå søkjarar og næringane vil det vera mogleg å 
rekruttera studentar til heiltidstilbod også. På bakgrunn av dette ser ein føre seg at det er mogleg å ta inn 
om lag 120 fleire studentar enn i dag dersom det er midlar til så mange studieplasser.  
 
Etter handsaminga av skulebruksplanen vart det vedteke at Fagskolen i Hordaland skal lokaliserast til nytt 
bygg på Laksevåg, og i samband med planlegginga av areal bør fylkeskommunen ta høgde for at fagskulen 
kan verta større i framtida. 
 
Fagskolane i Hordaland kan også utvikla nye tilbod eller søkja om godkjenning for tilbod som allereie er 
utvikla andre stader, men ikkje godkjent i Hordaland. Fagskolen i Hordaland er i prosess med å søkje om 
godkjenning av to heilt nye tilbod; Lokal mat ved studiestaden Hjeltnes i Ulvik, og CNC/robotteknologi i 
Bergen. I tillegg har fagskulestyret tidlegare vedteke at Bergen tekniske fagskole skal utvikla eit tilbod innan 
alternativ og fornybar energi, og at Bergen maritime fagskole skal søkja godkjenning for tilbodet 
skipselektrikar. Desse vedtaka vil no liggja på nye Fagskolen i Hordaland som etter samanslåinga vil vera 
svært godt rusta til å utvikla og søkja om desse tilboda. 
 
Innan helsefaga kan Hordaland helsefagskole utvikla og søkja om godkjenning for nye tilbod. Som nemnt 
tidlegare er det eit potensiale i å utvikla tilbod som er lengre enn eitt år i omfang og som kan vera med på å 
gje helsefagarbeidarar vidareutdanning på same nivå som fagarbeidarar innan tekniske og maritime fag. 
Hordaland helsefagskole gjev i dag tilbod om eittårige spesialiseringar innan til dømes Psykisk helsearbeid 
og rusarbeid, Rehabilitering, Kreftomsorg m.m.  Ein moglegheit skulen har, er å kombinera delar av 
utdanningane til to-årige løp som også kan innehalda emne innan leiing og økonomi og avslutta med eit 
hovudprosjekt.  
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4.2 Fagområdegodkjenning 
 
Fagskulane har høve til å søkja NOKUT om ei fagområdegodkjenning som gjer at fagskulen kan utvikla og 
oppretta nye tilbod og studiestader innan eit fagområde utan å søkja godkjenning frå NOKUT. Dette er ei 
ordning som er tilsvarande ordninga som UH-sektoren har med akkreditering. Ei slik fagområdegodkjenning 
vil gje fagskulen stor fleksibilitet innan det aktuelle fagområdet i høve til å oppretta tilbod etter 
kompetansebehovet i regionen. Å søkja om ei fagområdegodkjenning er ein svært ressurskrevjande 
prosess i høve til å utvikla system for utvikling og godkjenning av eigne tilbod på lik line med den prosessen 
NOKUT gjer ved handsaming av søknader om nye fagskuleutdanningar.  
 
Fagskolen i Hordaland har gode føresetnader for å søkja om fagområdegodkjenning. Skulen har god 
variasjon av fordjupingar innan fleire fagområde, ein robust administrasjon og eit stort fagmiljø, noko som er 
eit krav for å søkja om fagområdegodkjenning. Fagskolen i Hordaland har størst utval av fordjupingar innan 
elektro og bygg. Hordaland fagskulestyre har tidlegare vedteke at Bergen tekniske fagskole skulle søkja om 
fagområdegodkjenning innan elektro. Det kan også vera aktuelt for Fagskolen i Hordaland å søkja om 
fagområdegodkjenning innan bygg og anlegg, og styret bør gjera ei vurdering av om ein skal søkja om 
desse godkjenningane separat eller parallelt. 
 
Dersom Fagskolen i Hordaland får fagområdegodkjenning, vil det gje både fagskulen og Hordaland eit stort 
fortrinn i høve til å kunna vera fleksibel og rask med å imøtekoma næringslivets behov for utdanningar. 
Dette er sjølvsagt avhengig av at det er midlar til å oppretta nye tilbod og/eller studiestader. Ei 
fagområdegodkjenning er også eit fortrinn med tanke på eventuelle omstillingar i næringslivet no og i 
framtida. 
 
 
4.3 Overgangsordningar mellom fagskulane og høgskular 
 
Stortingsmeldinga om fagskuleutdanning føreslår at det vert inngått avtalar mellom fagskular og høgskular 
eller universitet om høvelege overgangar frå fagskuleutdanningar til bachelorutdanningar. Som nemnt 
tidlegare har Fagskolen i Hordaland nokre overgangsordningar med Høgskulen på Vestlandet, men det er 
ønskjeleg at det vert laga overgangsordningar for fleire tilbod. På bakgrunn av dette bør fylkeskommunen 
gå i dialog med Høgskulen på Vestlandet for å inngå ein avtale om å skapa fleire overgangsordningar. 
Vidare bør det i samarbeidet gjerast ein systematisk gjennomgang av fagtilboda ved fagskulane og 
Høgskulen på Vestlandet i høve til kva tilbod som er aktuelle for slike ordningar, og kva tilbod som kan vera 
aktuelle i framtida. Det bør etablerast eit tettare samarbeid i høve til å sjå studie- og emneplanar i 
samanheng på tvers av institusjonar, slik at dei dannar grunnlag for naturlege og høvelege overgangar. I ein 
avtale mellom høgskulen og fylkeskommunen som skuleeigar og regional utviklingsaktør bør det vera fokus 
på overgangar innan utdanningar som er viktig for regionen i tillegg til eit ekstra fokus på helsefaga for å 
heva status og karrieremoglegheiter for helsefagarbeidarar. Utviklinga av fleire overgangsordningar vil 
kunna inngå i fylkeskommunen sitt strategiske arbeid i høve til kompetanseutvikling i regionen. 
 
 
4.4 Det grøne skiftet, innovasjon og internasjonalisering 
 
Stortingsmeldinga om fagskuleutdanningar peikar på at mange verksemder står overfor store endringar 
som følgje av teknologiske og marknadsmessige trendar, det grøne skiftet og redusert betydning av 
petroleumssektoren over tid.  Ny teknologi, robotar og digitalisering vil forandre måten vi arbeider på, og 
rask utvikling i kompetansebehovet i næringslivet og industrien vil krevja rask utvikling og tilpassing av dei 
relevante fagskuletilboda. Vidare seier meldinga at norsk næringsliv og industri i tida framover vil vera 
avhengig av å ha tilgang til fleire arbeidstakarar med grunnleggjande industriell kompetanse. I tillegg til 
faglege kvalifikasjonar vil det vera behov for fagarbeidarar med mellom anna god breiddekunnskap, 
forståing av innovasjon og dokumentasjon, samt god evne til å samarbeida. Det er også aukande behov for 
sjølvstendige og initiativrike fagarbeidarar som kan styra kompliserte prosessar, beherska fleire teknologiar 
og ha stort ansvar knytt til produksjonen. For å skaffa meir slik arbeidskraft meiner regjeringa at det må 
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etablerast tettare samarbeid mellom næringslivet og fagskulane for å sikra at fagskuleutdanningane gjev 
oppdatert og relevant kompetanse og utviklar naudsynt kompetanse (Meld. St. 9 Fagfolk for fremtiden, s. 
104-105).   
 
Dei tre hovudstrategiane i Regional næringsplan for Hordaland 2013 – 2017 omhandlar mellom anna behov 
for meir entreprenørskap og innovasjon og fleire med meir relevant kompetanse. Det vert vidare peika på at 
innovasjonsevne i både etablerte og nyetablerte verksemder og internasjonal kompetanse er viktig for 
vidare vekst og utvikling i regionen. Fagskulane bør vera ei viktig satsing både i høve til innovasjon, 
entreprenørskap og internasjonal kompetanse. Fleire av fagskuleutdanningane dannar grunnlag for at ein 
kan starta eiga verksemd etter utdanning, og fleire konkrete utdanningsprosjekt bidreg til utvikling av nye og 
innovative løysingar i verksemder der fagskulestudentar inngår samarbeidsavtalar. I høve til 
internasjonalisering har Fagskolen i Hordaland samarbeidsavtale med eit universitet i Danmark om 
overgang til bachelor etter fagskule, men det bør satsast meir på internasjonalt samarbeid også under 
utdanning og for fagmiljøa ved fagskulen. På bakgrunn av dette bør fagskulane etablera ein nærare relasjon 
til organisasjonar og ordningar som Ungt entreprenørskap, Innovasjon Norge og til dømes SIU og 
Erasmus+ for i større grad å gje informasjon og leggja til rette for at studentar og eigne tilsette skal kunna 
nytta seg av relevante ordningar. Som nemnt tidlegare skal Fagskolen i Hordaland søkja om 
fagområdegodkjenning, og dette vil saman med eit tettare samarbeid med næringslivet og større fokus på 
internasjonaliseringsmoglegheiter vera viktig for framtidig kompetansebygging, innovasjonsevne i regionen 
og eit grønt skifte. 
 
 
4.6 Regionreforma 
 
Både den vedtekne regionreforma og storingsmeldinga om fagskuleutdanning stadfester at fagskulane skal 
liggja til det regionale nivået, og at fylkeskommunane har dei beste føresetnadene til å følgja opp det 
regionale og lokale kompetansebehovet i eige fylke eller region. Nokre fylke samarbeider på tvers av 
fylkesgrensene om fagskuleutdanning eller er i dialog om samanslåingar av fagskular på tvers av dagens 
fylkesgrenser. Til dømes driv Fagskolen Innlandet tilbod både i Oppland, Hedmark og Buskerud, og dei 
fylkeskommunale fagskulane i Oslo og Akershus har slått seg saman til éin fagskule, og den nye 
Trøndelagsregionen kan koma til å slå saman eksisterande fagskular til éin fagskule i Trøndelag.  
 
Samanslåingar og fusjonar av fagskular er heilt i tråd med «NOU 2014:14 Fagskolen - et attraktivt 
utdanningsvalg» som framhevar kor viktig det er med større og robuste fagskular. Med bakgrunn i dette og 
det pågåande arbeidet i Hordaland og Sogn og Fjordane bør dei to fylkeskommunane også sjå på framtidig 
organisering av fagskulane i ein eventuell ny region med Hordaland og Sogn og Fjordane. Dei 
fylkeskommunale fagskulane i begge fylka har gode erfaringar med å driva desentralisert utdanning basert 
på fleire studiestader, og dette vil gje gode føresetnader for godt samarbeid om eit breitt kompetansetilbod i 
regionen. Fagskolane i Hordaland og Fagskulen i Sogn og Fjordane har fleire felles fagområde innan 
tekniske og maritime fag, medan det innan helsefag berre er Hordaland som har eit fylkeskommunalt 
fagskuletilbod. Som nemnt var det om lag 1150 studentar ved Fagskolane i Hordaland hausten 2016, 
medan det ved Fagskulen i Sogn og Fjordane var 186 studentar hausten 2016, fordelt på avdeling Førde og 
Måløy. I ein framtidig region vil Fagskolane i Hordaland kunna styrkja seg med enda meir erfaring med 
desentralisert utdanning i høve til å utvikla gode løysingar for fjernundervisning, og Fagskulen i Sogn og 
Fjordane vil kunna knyta seg til eit stort fagmiljø som vil kunna styrkja skulen og gje større moglegheiter for 
kompetanseheving i fleire delar av regionen.   
 

5.0 Oppsummering og tiltak 
 
På bakgrunn av utfordringane og moglegheitene som det er gjort greie for i denne saka, bør Hordaland 
fylkeskommune og styret for Fagskolane i Hordaland setja i verk tiltak som kan styrka fagskulane i høve til 
organisering og styring, kvalitet i utdanningane og ekspansjon, meir samarbeid med arbeidslivet i regionen 
og samarbeid mellom fagskulane og anna høgare utdanning. Nokre tiltak bør følgjast opp av 
fylkeskommunen som skuleeigar, medan nokre tiltak bør meldast til fagskulestyret for vurdering og 
oppfølging. 
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5.1 Tiltak ved Hordaland fylkeskommune 
 

- Administrasjonen må fremja ei sak som gjer greie for fordelar og eventuelle utfordringar ved å 
etablera Fagskolane i Hordaland som eit fylkeskommunalt føretak. Saka skal også gjera greie 
for korleis styret for fagskulane kan setjast saman med ekstern representasjon i tillegg til 
eigarrepresentasjon. 

- Fylkeskommunen skal gå i dialog med Høgskulen på Vestlandet med mål om å inngå ein 
samarbeidsavtale om gode og høvelege overgangar mellom fagskuleutdanningar og 
bachelorutdanningar. 

- Fylkeskommunen må nytta sin regionale kompetanse til å kartleggja og fremja behov for fleire 
studieplassar og fagskuleutdanningar i dialog med sentrale styresmakter når ny 
finansieringsordning skal etablerast.  

- Fylkeskommunen må vurdera korleis fagskulane skal organiserast i ei eventuell ny 
regionssamansetning. 

 
 
5.2 Tiltak som vert føreslått for styret ved Fagskolane i Hordaland 
 
Fylkestinget vil at Fagskolane i Hordaland skal vera ein sentral aktør i regionalt utviklingsarbeid i høve til 
kompetanseheving, innovasjon og det grøne skiftet. Styret for Fagskolane i Hordaland bør utarbeida ein 
strategi for å: 

- få fagområdegodkjenningar 
- utvikla nye fagskuleutdanningar 
- styrkja samarbeid med arbeidslivet i regionen 
- arbeida målretta med internasjonalisering, innovasjon og det grøne skiftet 
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Produksjonsskule og fylkeskommunal aktivitet på Hjeltnes 
 
Samandrag 
Hordaland fylkeskommune sin søknad til departementet om prosjektstøtte til etablering av produksjonsskule 
med internatdrift på Hjeltnes er avslått, og det verkar lite sannsynleg at det vert løyvd pengar til 
produksjonsskule i revidert statsbudsjett 2017. Statsråd Røe Isaksen har likevel på spørsmål i Stortingets 
spørjetime svart at det kan verte mogleg å søke om midlar i eit seinare statsbudsjett retta mot tiltak for auka 
fullføring, der produksjonsskule kan vere eit tiltak som kan få økonomisk stønad. 
 
Fylkesrådmannen vil i 2017 prioritere arbeidet med å etablere produksjonsskule med statleg 
finansieringstilskot. Det er etablert ei prosjektgruppe som har ansvar for å drive dette arbeidet med det mål 
å få på plass statleg tilskot innan utgangen av 2017, med tidlegast start av produksjonsskule frå hausten 
2018. Prosjektgruppa arbeider med utgangspunkt i den prosjektskissa for produksjonsskule som vart lagt 
fram for fylkestinget i oktober 2016 og vedtakspunkta som vart fatta i same fylkesting. Vidare vil 
prosjektgruppa vurdere korleis produksjonsskule skal plasserast organisatorisk. 
 
Fylkesrådmannen vurderer det slik at på sikt er ei vidare drift av Hjeltnes ikkje berekraftig med den 
aktiviteten som er igjen etter sommaren 2017. Skal denne aktiviteten vidareførast og eventuelt utvidast, må 
det etablerast ei stabil verksemd som dannar hovudgrunnlaget for drift av eigedomen. 
Etablering av produksjonsskule vil representere ei fast kontinuerleg drift av store deler av eigedomen som 
vil vere eit svært godt utgangspunkt for annan aktivitet. Samstundes er det naudsynt å sjå på korleis den 
fylkeskommunale eigedomen på Hjeltnes bør forvaltast framover. Fylkesrådmannen ser det som viktig at 
fylkeskommunal eigedom som har potensiale for andre føremål, vert selt eller avhenda slik at det ligg til 
grunn riktige incentiv og naudsynt handlefridom for utvikling. 
 
Det er mange bygningar og mykje areal på Hjeltnes. I perioden frå 01.08.2017 til 31.07.2018 tilrår 
fylkesrådmannen ei mellombels drift med lågast mogleg kostnadsnivå. Samstundes er det naudsynt å gjere 
ei avklaring av kva bygningar og kva areal som skal nyttast vidare til produksjonsskule og anna 
undervisningsaktivitet. Fylkesrådmannen ser føre seg at den vidare fylkeskommunale aktiviteten 
konsentrerer seg om området rundt gardstunet. 
 

Forslag til innstilling 
 
1 I 2017 skal arbeidet med å etablere ein produksjonsskule med statleg finansieringstilskot prioriterast. 

Prosjektgruppa som er oppretta, skal med utgangspunkt i eksisterande prosjektskisse og 
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vedtakspunkta frå fylkestinget 05.10.16 arbeide vidare med dette. Statleg finansiering må vere 
avklart innan utgangen av 2017. Prosjektgruppa skal mellom anna vurdere skulen si organisatoriske 
plassering og kva investeringar som er naudsynt. Utlysning av stilling som dagleg leiar av 
produksjonsskule kan tidlegast gjerast i 2018. Tidlegast start av produksjonsskule vil vere hausten 
2018. Fylkestinget skal i mars 2018 ta stilling til ramma for ei eventuell etablering av 
produksjonsskule. 
 

2 I budsjetthandsaminga for 2018 skal det takast omsyn til drift og investering knytt til 
produksjonsskule og investeringstrong til nytt fagskuletilbod. Alternativt kan dette handsamast som 
ei tilleggsløyving i fylkestinget i mars 2018. 
 

3 I perioden frå 01.08.2017 til 31.07.2018 skal Hjeltnes ha ei mellombels drift med eit lågast mogleg 
kostnadsnivå og ei minimumsbemanning som skissert i saksutgreiinga. I denne perioden skal ein 
vurdere ei mest mogleg tenleg framtidig forvaltning av eigedomen mellom anna med tanke på å 
legge grunnlag for anna næringsverksemd. I dette ligg det at hovudaktiviteten skal konsentrerast om 
gardstunet, og ein skal vurdere sal/avhending og regulering av eigedomane og oppseiing av 
langsiktige avtalar. Dette skal gjerast i dialog med mellom andre Ulvik herad. 
 

4 Bustadhusa «Austtun» og «Vesttun», som ikkje er i direkte tilknyting til gardstunet, skal seljast så 
raskt som mogleg. Holmen nord for fylkesvegen skal vurderast med tanke på regulering og 
sal/avhending i dialog med Ulvik herad. Holmen sør for fylkesvegen vert planlagt brukt til 
produksjonsskule. Sal med langsiktig leigeavtale kan og eventuelt vurderast. 
 

5 Areal som har langtidsleige skal vurderast med tanke på oppseiing, men areal som ligg i nærleik til 
gardstunet og vil vere tenleg å behalde med tanke på produksjonsskule, skal vidareførast. Alle 
eksisterande avtalar skal vurderast i høve til oppseiing eller vidareføring. 
 

6 Dersom det ikkje er på plass statleg driftstilskot til produksjonsskule innan utgangen av 2017, vil 
fylkesrådmannen be fylkestinget i mars 2018 ta stilling til om ein enten skal starte produksjonsskule 
100 % finansiert av fylkeskommunen eller om ein skal avslutte fylkeskommunal aktivitet og starte ein 
prosess med å selje/avhende eller pakte ut dei resterande eigedomane. 
 

 
 
 
 
 

Rune Haugsdal 
fylkesrådmann 

  

Svein Leidulf Heggheim 
fylkesdirektør opplæring 

 

Saksframlegget er godkjent elektronisk og har derfor inga underskrift. 
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Fylkesrådmannen, 20.01.2017 
 
Innleiing  
 
I Fylkestinget 04.10.2016 (Rullering av skulebruksplanen 2017-2030) vart det gjort slikt vedtak: 
 
Fylkesrådmannen sitt alternativ 2 vert lagt til grunn med desse endringane: (...) 

 Hjeltnes vgs blir lagt ned. Anleggsgartnar og idrettsanleggsfag (NA) og blomsterdekoratør (DH) vert 
lagt til Voss i tråd med rådmannens innstilling. 
 

 Fylkeskommunen skal medverka til at det kjem på plass ei løysing med ny aktivitet i lokala til 
Hjeltnes VGS. 

 
Fylkestinget gjorde  05.10.2016 følgjande vedtak: 
 
 Vedtak 
1. 

 
Av tilrådingane frå moglegheitsstudiet på Hjeltnes vil Hordaland fylkeskommune prioritera 
produksjonsskule. 
 

2. Produksjonsskule på Hjeltnes skal byggja på prosjektskissa "Produksjonsskule som tiltak mot 
utanforskap og fråfall i vidaregåande opplæring". 
 

3. Det vert lagt til grunn ein prosjektperiode på fire år. 
 

4. Det er ein føresetnad for oppstart at prosjektet får status som nasjonalt pilotprosjekt og får statleg 
tilskot på 9 mill. kroner eller meir per år i prosjektperioden. Hordaland fylkeskommune sitt 
økonomiske bidrag vert i så fall om lag 5 mill. kroner årleg til drift. Oppstart av produksjonsskule 
føreset mindre investeringar i verkstader og bygg. 
 

5. For å få på plass kvalitetssikra kunnskap om vilkår for produksjonsskuleverksemda og korleis 
produksjonsskule fungerer som tiltak mot fråfall og utanforskap, skal Rokkan-senteret gjennomføra 
ei brei kvalitativ og kvantitativ undersøking av moglegheiter og hindringar for produksjonsskular 
som tiltak både i sentrale strøk og i distrikta. 
 

6. Dersom ein ikkje får innvilga søknad om støtte frå departementet, skal saka tilbake til politisk 
handsaming. 
 

 
Under budsjetthandsaminga for 2017 i fylkestinget i desember 2016 vart følgjande verbalforslag vedteke: 
 
«Etablering av produksjonsskule i Ulvik 
Arbeidet med å redusera fråfall har høg prioritet, fleirtalspartia vil utvida tilbodet for utsette elevgrupper 
gjennom eit nytt tilbod om «produksjonsskule» i Ulvik. Gjennomføring av prosjektet vil krevja deltaking og 
tilskot frå sentrale mynde. Dette arbeidet vil få høg prioritet i 2017.» 
 
Hordaland fylkeskommune sin søknad til departementet om prosjektstøtte til etablering av produksjonsskule 
med internatdrift på Hjeltnes er avslått, og det verkar lite sannsynleg at det vert løyvd pengar til 
produksjonsskule i revidert statsbudsjett 2017. Statsråd Røe Isaksen har likevel på spørsmål i Stortingets 
spørjetime svart at det kan verte mogleg å søke om midlar i eit seinare statsbudsjett retta mot tiltak for auka 
fullføring, der produksjonsskule kan vere eit tiltak som kan få økonomisk stønad. Når det gjeld 
forskingsprosjekt retta mot produksjonsskule, har Rokkansenteret meldt at dei per i dag ikkje har fått 
gjennom søknad om midlar til å gjennomføre eit slikt prosjekt. Det kan likevel vere aktuelt å sikre 
forskingsmidlar allereie frå våren 2017. 
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Denne saka er fylkesrådmannen si oppfølging på punkt 6 i vedtaket frå fylkestinget 05.10.16. I dette ligg det 
at fylkesrådmannen vil sjå på korleis ein kan arbeide vidare med å få etablert produksjonsskule med statleg 
involvering og tilskot og samstundes bidra til annan aktivitet på Hjeltnes. Samstundes er det naudsynt å sjå 
på korleis den fylkeskommunale eigedomen på Hjeltnes bør forvaltast framover. Saka vil og ta opp eit 
scenario der ein ikkje får på plass statleg stønad til produksjonskule i løpet av 2017.    
 

Bakgrunn 
 
Om dei fylkeskommunale eigedomane  
Eigedomane er i hovudsak delt i tre område. 
 

 
Foto Hjeltnes 

 
Holmen 

1. Inst i vika ligg det som vert kalla Holmen. På nordsida av fylkesvegen ligg eit omfangsrikt tun med 
hage, to bustadhus (Jakobstova og Isdalshuset) og i tillegg ei rekkje tilhøyrande bygningar som 
naust, løe, garasje og uthus. Vidare har eigedomen jordbruksareal og utmarksområde med støl. 
Rett ut i fjorden for tunet ligg Snauholmen (ikkje med på biletet over) som høyrer til eigedomen. 
Snauholmen er utan bygningar. I tett nærleik til tunet, men lenger inn, ligg gartneriområde med 
gartneri, kjølelager/lager, planert tomt og tilhøyrande undervisningsbygg.  

 
2. Verkstad/anlegg 

På sørsida av fylkesvegen for Holmen ligg undervisningsområde for anleggsgartnarfag med 
anleggshall, anleggsområde, garasjar, maskinverkstad og planteskule med veksthus. 
 

3. Gardstun 
Ca 1,5 km utover langs vegen frå Holmen på sørsida av vika ligg sjølve gardstunet. Her er 
undervisningsbygg, administrasjonsbygg, to internat, løe, stabbur og diverse uthus. I eller i tilknyting 
til gardstunet ligg 4 bustadhus. «Husmorbustaden» ligg ved internatet i tunet, medan 
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«Gamlegarden» ligg i ytterkanten av tunet på nedsida av fylkesvegen. «Vesttun» og «Austtun» er to 
einebustader som ligg nokre hundre meter aust for sjølve gardstunet på oversida av vegen. Rundt 
gardstunet er det eit flott grøntanlegg/parkområde. Skulen paktar (leiger) jordbruks- og skogsareal. 
Til det pakta arealet høyrer også utmarksområde og støl. Stølsområdet ligg i Slondal på Mjølfjell i 
ytterkant av Hardangervidda.   

 
 
Fakta om eigedomen 

 275 dekar eigd areal; av dette 33 dekar fulldyrka 
 285 dekar pakta areal; av dette 96 dekar fulldyrka. Ein del av det pakta arealet vert framleigd til 

grasproduksjon, beite og andre føremål. I pakta areal inngår og ein støl 
 Om lag 35 bygningar 
 5 bustadhus som for tida er leigd ut. To av desse er på festa grunn 
 Ein fjellstøl (Slondalen) 

 
 
Investeringsmidlar 
I førre økonomiplan var det sett av 20 mill. kr i investeringar til nytt gartneri. Av desse er om lag 4-5 mill. kr 
brukt til riving og opparbeiding av tomt. Fram til ei nærmare avklaring av kva aktivitet som skal vere på 
Hjeltnes, er desse midlane tatt ut av økonomiplanen. Dersom ein etablerer produksjonsskule og opprettar 
nytt fagskuletilbod, tilrår fylkesmannen at det vert løyvd investeringsmidlar til naudsynte tiltak. 
 
Moglegheitsstudiet 
Fylkestinget vedtok i mars 2013 at det skulle gjennomførast eit moglegheitsstudie med tanke på å etablere 
anna bærekraftig aktivitet på Hjeltnes. Etter at dette studiet var ferdig i oktober 2015, har det vore jobba 
vidare i to hovudspor 
 

1. Produksjonsskule  
2. Annan næringsaktivitet 

 
I tillegg har det vore søkt om etablering av eit nytt fagskuletilbod innan Lokal gastronomi. Denne søknaden 
vart ikkje godkjent av NOKUT hausten 2016, og det vert sendt ny søknad som svarar på NOKUT sine 
merknadar. Ny søknadsfrist til NOKUT er 1. mars 2017. Etablering av dette tilbodet vil mellom anna krevje 
investering i undervisningskjøkken dersom tilbodet vert lokalisert på Hjeltnes. 
 
Etablering av produksjonsskule vil representere ei fast kontinuerleg drift av store deler av eigedomen som 
vil vere eit svært godt utgangspunkt for annan aktivitet. Samstundes er dette ei tiltak mot fråfall. Ein 
produksjonsskule på Hjeltnes vil mellom anna skilje seg frå Hyssingen produksjonsskule ved at elevane 
skal bu på internat. 
 
I Danmark har ein eit breitt tilbod av produksjonsskular, og det er gode erfaringar med slike skular med 
internat. Dette er mellom anna grunngjeve med at enkelte i målgruppa for eit produksjonsskuletilbod har 
trong for å kome seg bort frå sitt daglege miljø for ein kortare eller lengre periode. Det finst ikkje liknande 
tilbod i Norge, og i så måte representerer dette eit nasjonalt pilotprosjekt. Det er og usikkert om det er 
grunnlag for eit produksjonsskuletilbod i Ulvik av det omfang som ligg i prosjektskissa dersom berre 
Hordaland vert rekrutteringsområde. Det har difor vore eit mål å få etablert ein produksjonsskule med 
statleg stønad frå hausten 2017. Til no har ein ikkje lukkast med å få på plass statleg medverknad eller 
finansiering.  
 
Når det gjeld annan næringsaktivitet, har næringsseksjonen i Hordaland fylkeskommune arbeidd med Ulvik 
herad med å få etablert næringsaktivitet særleg knytt til området som vert kalla Holmen. Det har vore ein 
intensjon å sjå dette arbeidet i samanheng med utvikling av produksjonsskule og fagskuletilbod. For å 
kunne konkretisere denne satsinga er det naudsynt med eit tett samarbeid mellom heradet og 
fylkeskommunen om dei fylkeskommunale tilboda og ei avklaring rundt areal og eigedomar. Ulvik herad har 
søkt næringsutviklingsmidlar til ei prosjektstilling som gjer at heradet kan arbeide meir målretta med dette. 
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Fylkesrådmannen ser det som viktig at fylkeskommunal eigedom som har potensiale for andre føremål vert 
selt eller avhenda slik at det ligg til grunn riktige incentiv og naudsynt handlefridom for utvikling. 
Status Hjeltnes 
Utover det vidaregåande tilbodet som vert lagt ned våren 2017, har skulen undervisningsaktivitet for vaksne 
(VO) innan gartnarfaget og fagskuletilbod innan arborist. VO-tilbodet er frå hausten 2017 vedteke 
administrert under VO-senteret på Voss gymnas medan fagskuletilbodet ligg under Fagskolane i Hordaland. 
Begge desse tilboda er deltidsstudium som er basert på vekesamlingar over to år. Dette inneber at dei 
elevane/studentane som no følgjer desse tilboda, må ha eit undervisningstilbod ut våren 2018 for å kunne 
fullføre sine kurs. Tilboda kan verte gitt andre stader, men då må alternativ undervisningsstad avklarast 
innan juni 2017. Fagskuletilbodet innan arborist på Hjeltnes er det einaste i landet, medan VO-gartnarfaget 
er eitt av to tilbod i landet.  
 
Sidan august 2016 har skulen hatt ein avtale med Ulvik herad om introduksjonsprogram for flyktningar. 
Vidare har skulen følgjande aktivitet når det gjeld oppdragsverksemd og andre oppgåver: 
 

 Avtale med Ulvik herad om drift og vedlikehald av heradet sitt idretts- og badeanlegg i Holmen 
 Sal av granplantar. Skulen er einaste produsent av granplantar på Vestlandet 
 Sal av frukt og frukttre, planteskule 
 Nordic Trøffel leiger areal (pakta areal) til dyrking av hassel med trøffelsmitte og stell av feltet. Dette 

er eit forsøk på om det går å dyrke trøffel i Norge.  
 Hjeltnes har ansvar for eit klonarkiv (genbank) for eplesortar – ei samling av 110 eplesorter som 

gjennom tida har vore dyrka i Norge og som er gått ut av konvensjonell dyrking. Gjennom arkivet er 
Hjeltnes ein samarbeidspartner til Norsk genressurssenter (NIBIO)    

 Maskinverkstaden - utfører reparasjon av eige utstyr og jordbruksmaskiner på oppdrag frå bønder i 
Ulvik. 

 Kursverksemd innan hagebruk og anleggsgartnarfag 
 
I opplæringssektoren sitt budsjett er det frå hausten 2017 ikkje budsjettert med driftsmidlar til Hjeltnes, men 
som følgje av arbeidet med produksjonsskule er det likevel tatt høgde for ei omdisponering av midlar i 
budsjettet for siste halvdel av 2017. I budsjetthandsaminga for 2017 er reduksjon av driftsutgifter til Hjeltnes 
eitt av tiltaka for å dekkje sektoren sin trong for innsparing. Ser ein bort frå undervisningsaktivitet, har 
Hjeltnes sitt nettobudsjett vore på om lag 8 mill. kr årleg dei siste åra.  
 
 

Vegen vidare 
Fylkesrådmannen vurderer det slik at på sikt er ei vidare drift av Hjeltnes ikkje berekraftig med den 
aktiviteten som er igjen etter sommaren 2017. Skal denne aktiviteten vidareførast og eventuelt utvidast, må 
det etablerast ei stabil verksemd som dannar hovudgrunnlaget for drift av eigedomen. Etablering av 
produksjonsskule vil kunne representere ein stabil aktivitet som vil bere hovudtyngda av drifta og kunne 
danne grunnlag for annan undervisningsaktivitet og oppdragsverksemd. Etablering av produksjonsskule på 
Hjeltnes bør gjerast under føresetnad av statleg driftstilskot i samsvar med vedtaket frå fylkestinget i 
oktober 2016. Vidare vurderer fylkesrådmannen det slik at det ikkje er aktuelt å gjere investeringar i 
eigedomen før ein veit om det vert oppretta produksjonsskule. Både for å etablere produksjonsskule og nytt 
fagskuletilbod innan matfag vil det vere naudsynt med investeringar.  
 
Fylkesrådmannen vil i 2017 prioritere arbeidet med å etablere produksjonsskule med statleg 
finansieringstilskot. I februar 2017 opprettar fylkesdirektør opplæring ei prosjektgruppe som har ansvar for å 
drive dette arbeidet med det mål å få på plass statleg tilskot innan utgangen av 2017 med tidlegast start av 
produksjonsskule frå hausten 2018. Prosjektgruppa arbeider med utgangspunkt i den prosjektskissa for 
produksjonsskule som vart lagt fram for fylkestinget i oktober 2016 og vedtakspunkta som vart fatta i same 
fylkesting. Vidare vil prosjektgruppa vurdere korleis produksjonsskule skal plasserast organisatorisk. 
 

32



Side 7/8

Det er  mange bygningar og mykje areal på Hjeltnes. Det er difor naudsynt å gjere ei avklaring av kva 
bygningar og kva areal som skal nyttast vidare til produksjonsskule og anna undervisningsaktivitet. Det er 
samstundes tenleg å frigjere areal og bygningar som kan nyttast av andre, både av offentlege og private 
aktørar. Fylkesrådmannen tilrår at den vidare fylkeskommunale aktiviteten konsentrerer seg om området 
rundt gardstunet, men at ein må vurdere i kva grad verkstad– og anleggsområdet må behaldast med tanke 
på produksjonsskule. Særleg bustadhus og dei andre områda i Holmen må vurderast for sal. Vidare bør ein 
vurdere å seie opp avtalane på areal som no vert leigde og eventuelt andre avtalar som ikkje er tenlege å 
vidareføre. 
 
Parallelt med prosessen knytt til etablering av produksjonsskule ønskjer fylkesrådmannen å leggje til rette 
for annan næringsaktivitet. Det er truleg ikkje tenleg at fylkeskommunen eig dei areala som har potensiale 
for å kunne utviklast til næringsverksemd. Avhending og sal bør gjerast i dialog med Ulvik herad. 
Fylkesrådmannen er open for at eventuelle salsinntekter kan nyttast til investeringar til produksjonsskule 
eller fagskuletilbod eller til å etablere annan næringsaktivitet. 
 
Alle bygningane og vedlikehaldet av areal på Hjeltnes er ressurskrevjande å drifte. Samstundes er det viktig 
at eigedomen vert forvalta godt og er i god stand fram mot etablering av eventuelt produksjonsskule eller 
sal dersom det er aktuelt. Med tanke på budsjettsituasjonen er det naudsynt at dette blir gjort mest mogleg 
kostnadseffektivt. I høve til personalsituasjonen ligg det som premiss for produksjonsskule at alle stillingar 
ved etablering skal lysast ut.  
 
Fylkesrådmannen tilrår ei mellombels drift med lågast mogleg kostnadsnivå i perioden frå 01.08.2017 til 
31.07.2018. Når det gjeld administrasjon av eigedomen og omsynet til dei tilsette, er det eit nærliggande 
alternativ for denne mellomperioden at Hjeltnes ligg under Nye Voss vgs. 
 
Dette inneber: 

 Elevane som er tatt opp på gartnar (VO) og arborist (fagskule) fullfører sine utdanningar på 
Hjeltnes. Det vert ikkje gjort inntak til Hjeltnes våren 2017. Undervisningsressursar til desse tilboda 
kan styrast av høvesvis VO-senteret på Voss gymnas og Fagskolane i Hordaland. I samband med 
etablering av produksjonsskule må det vurderast korleis desse tilboda skal vidareførast i 
Hordaland. 

 Bygningar, uteområde og jordbruksareal skal haldast ved like. 
 Internat og kantine vert ikkje bemanna. 
 250 % stillingsressurs til drift av gard og eigedomar. 
 50-100 % stillingsressurs til kontor/administrasjon. 
 40-60 % stillingsressurs til reinhald. 
 Oppdragsverksemd kan oppretthaldast i den grad den er finansiert av inntekter. Avtalar må 

vurderast med tanke på oppseiing i løpet av 2017.  
 Stillingsressursar som ikkje er naudsynt i den mellombelse perioden, vert meldt som overtal.  
 Aktiviteten vert konsentrert rundt gardstunet og verkstadområdet i Holmen. 

 
Dersom ein ikkje lukkast med ei tilsegn om statleg driftstilskot til produksjonsskule innan utgangen av 2017, 
vil fylkesrådmannen be fylkestinget i mars 2018 ta stilling til om ein enten skal starte opp produksjonsskule 
på Hjeltnes finansiert av fylkeskommunen, eller om ein skal avslutte fylkeskommunal aktivitet og 
selje/avhende alle eigedomane. 
 

Oppsummering - Hjeltnes fram til våren 2018 
 
Fylkesrådmannen tilrår følgjande målsettingar for arbeidet knytt til Hjeltnes i perioden fram til våren 2018: 
 

 I 2017 skal arbeidet med å etablere ein produksjonsskule med statleg finansieringstilskot 
prioriterast. Prosjektgruppa som vert oppretta, skal med utgangspunkt i eksisterande prosjektskisse 
og vedtakspunkta frå fylkestinget 05.10.16 arbeide vidare med dette. Statleg  finansiering må vere 
avklart innan utgangen av 2017. Prosjektgruppa skal mellom anna vurdere skulen si 
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organisatoriske plassering og kva investeringar som er naudsynt. Utlysning av stilling som dagleg 
leiar produksjonsskule kan tidlegast gjerast i 2018. Tidlegast start av produksjonsskule vil vere 
hausten 2018. Fylkestinget skal i mars 2018 ta stilling til ramma for ei eventuell etablering av 
produksjonsskule. 

 
 I budsjetthandsaminga for 2018 skal det takast omsyn til drift og investering knytt til 

produksjonsskule og investeringstrong til nytt fagskuletilbod. Alternativt må dette handsamast som 
ei tilleggsløyving i fylkestinget i mars 2018. 
 

 I perioden frå 01.08.2017 til 31.07.2018 skal Hjeltnes ha ei mellombels drift med eit lågast mogleg 
kostnadsnivå. I denne perioden skal ein vurdere ei mest mogleg tenleg framtidig forvaltning av 
eigedomen mellom anna med tanke på leggje grunnlag for anna næringsverksemd. I dette ligg det 
at hovudaktiviteten skal konsentrerast om gardstunet, og ein skal vurdere sal/avhending og 
regulering av eigedomane og oppseiing av langsiktige avtalar. Dette skal gjerast i dialog med blant 
andre Ulvik herad. 
 
Bustadhusa «Austtun» og «Vesttun» som ikkje er i direkte tilknyting til gardstunet skal seljast så 
raskt som mogleg. Holmen nord for fylkesvegen skal vurderast med tanke på regulering og 
sal/avhending i dialog med Ulvik herad. Holmen sør for fylkesvegen vert planlagt brukt til 
produksjonsskule. Sal med langsiktig leigeavtale kan og eventuelt vurderast. 
  

 Areal som har langtidsleige, skal vurderast i høve til oppseiing, men areal som ligg i nærleik til 
gardstunet og vil vere tenleg å behalde med tanke på produksjonskule, skal vidareførast. Alle 
eksisterande avtalar skal vurderast med tanke på oppseiing eller vidareføring. 
 

 Dersom det ikkje er på plass statleg driftstilskot til produksjonsskule innan utgangen av 2017, vil 
fylkesrådmannen be fylkestinget i mars 2018 ta stilling til om ein enten skal starte produksjonsskule 
100 % finansiert av fylkeskommunen, eller om ein skal avslutte fylkeskommunal aktivitet og starte 
ein prosess med å selje/avhende eller pakte ut dei resterande eigedomane. 
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